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Un punt de partida: l'exemple de la ciutat

Ouan penso en el terri tori i en el cas del deb at d'avui, en les regions,
jo em pregunto una cosa que potser, de moment, semblara estranya. Dire:

per governar una ciutat, ja no parlo de tot un pais, per governar una ciu

tat, quants districtes municipals (i permeteu-me, Batlle, que em posi en

aquest terreny que v6s sabeu mes be), quants districtes municipals fan

falta, quants districtes municipals s6n necessaris per governar una ciu

tat? Una vegada m'he fet aquesta pregunta, i sabeu que algunes vegades
me I'he hagut de fer professionalment, em pregunto, immediatament, que
vol dir governar una ciutat?; que vol dir ordenar una ciutat? I aquesta,
com veurem ara, no es una pregunta futil, no es una pregunta absurda en

aquest moment i sense relaci6 amb el que ens pertoca parlar. En un muni

cipi, quants districtes municipals s6n necessaris per governar-Ia? I em pre

gunto, immediatament (la resposta no la se, I'unic que faig es fer-me

preguntes), quants districtes s6n necessaris per a que": per governar des

de l'Ajuntament, per posar ordre a la ciutat des de l'ajuntament 0 el que
volem s6n uns districtes que siguin, podriem dir, per ala participaci6 dels

ciutadans? AiXQ sembla una cosa senzilla i direm que els volem per a to

tes dues coses. Be, doncs, parlem-ne. Si diem que volem uns districtes mu

nicipals per governar des de l'Ajuntament, sembla que hauran de ser uns

districtes grans i, per tant, heterogenis. Districtes grans, en una ciutat, vol
dir districtes no homogenis, vol dir districtes que justifiquen, per la seva

grandaria, justifiquen que puguin esser instruments eficacos, instruments

que serveixin per l'eficacia dels serveis que han de prestar i que permetin
la descentralitzaci6 de competencies des de la seu central de l'Ajuntament
cap els districtes. I aqui tenim, doncs, fixem-nos-hi be, uns districtes grans

que permetran la descentralitzaci6, que permetran tambe I'eficacia dels

serveis. Si nosaltres diem que el que ens interessa mes s6n uns districtes

considerats com entitats de participaci6, com entitats senti des, viscudes,
etc. aleshores, evidentment, necessitarem districtes molt mes petits. I

aquests districtes molt mes petits, aquestes entitats territorials molt rnes

petites, ens permetran la participaci6. Per tarit, tenim, per un canto, el re-
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queriment de I'eficacia del servei i la descentralitzaci6; per tant tenirn, per
altra banda, una voluntat de participaci6.

Pen) descentralitzaci6 i participaci6 s6n dues coses no oposades, pen)
si diferents. S6n continguts diferents que sembla que requereixen entitats
territorials diferents; i aixi es creen jerarquies d'entitats territorials: la ciu
tat per ella mateixa; els districtes que s6n purament arbitraris, heteroge
nis, que responen a una certa necessitat de la ciutat; els districtes que reben

aquests serveis que se'Is transfereixen des de I'autoritat central, des de la
seu central; les barriades 0 barris; els ambits d'actuacio de les associa
cions de veins 0 d'actuaci6 vernal, etc. etc.

En la ciutat no es pot confondre, evidentrnent, el que pot esser lAdmi
nistracio local i el que pot esser l'actuacio vernal. S6n dues coses diferents
i s6n dues coses diferents que requereixen entitats territorials diferents.

I aixo a mi em sembla que valdria la pena de recordar-ho, perque aixo
es el mateix que passa en el pais en general. No es pot confrondre, l'Admi
nistraci6 local que es, en resum, la rnes propera al ciutada, amb I'adminis
traci6 local i administraci6 territorial.

La gent te molt dar el que es I'Administracio local; la gent sap molt be

que es I'administracio local, que es la que te mes ala vora. Sap que es I'ad
ministraci6 de les preocupacions de cada dia; que es, en el fons, l'adminis
traci6 que permet un control mes directe del governant. Que es una

administraci6 que permet la participaci6. Per aixo, I'administracio local
ha de ser un vehicle tambe de participaci6 politic a, ja que es la represen
taci6 politica mes propera dels ciutadans. Pero tarnbe es, i aqui tarnbe val
la pena de recordar-ho i s'ha dit moltes vegades, un proveidor de serveis

publics. I per aixo, per fer tot aixo, per subministrar als ciutadans els ser

veis que se'ls ha de subministrar, necessita un aparell de personal tecnic
administratiu i necessita un sistema fiscal, 0 sigui, necessita recursos.

Fixem-nos com anem veient, per tant, que tot aquesta serie de contin

guts aniran condicionant la grandaria.

La Constituci6, com tots sabem i sempre ho recordem, reconeix I'auto
nomia municipal pero, fixem-nos be, la reconeix, pera si volem que aques
ta autonomia municipal, rnes que una simple declaracio de principis, sigui
una realitat, s'hauria de fer tots els possibles per reforcar, per enfortir el

govern local, perque d'aquesta manera, els governs locals puguin contri
buir a la millora de les condicions de vida dels ciutadans.
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I aixo a tots els nivells, absolutament a tots els nivells.

Deia, no fa gaires dies, un conseller de la Generalitat, que havia estat

en la inauguraci6 d'uns edificis d'un Ajuntament i que estava sorpres i

pensava com podia viure aquell municipi que te 64 habitants. A mi ern va

cridar I'atencio, el fet que no coneixia aquest fet, perque, evidentrnent, hi
ha centenars de municipis que tenen menys de 500 habitants. lsi pensem

que hem d'enfortir el govern municipal, per enfortir-lo li hem de donar
les possibilitats d'actuacio i les possibilitats de disposar d'un aparell ad

ministratiu, que no podra tenir un municipi daquella grandaria.

No es pot confondre I'adrninistracio local amb l'administracio territo

rial 0 periferica que es la que toea directament el govern de la collectivi

tat, que es la que garanteix, precisament, aquestes entitats d'administracio
territorial que garanteixen l'eficacia dels serveis col-Iectius i que es, en el

fons, la que representa la voluntat politica global del ciutada.

S6n dues coses diferents, i aixo es una cosa que tots sabern, pero val
la pena de repetir-la avui. No es poden encabir les dues administracions,
la d'administracio local i la d'administracio territorial 0 periferica, en la
mateixa entitat territorial. Deiern abans, parlant de la ciutat, que hi ha uns

districtes i unes entitats menors de participaci6. S6n entitats de govern,
unes, i les de participacio, en canvi, s6n aquestes associacions de tipus
veinal, que s6n unitats petites, que son variables segons les contingencies
historiques.

Nosaltres veiem que, per l'adrninistracio local, tenim dues entitats: una

es el municipi que moltes vegades no es possible que compleixi per la se

va petitesa i I'altra s6n entitats de tipus supramunicipal, de les quals ara

parlarem. Jo crec, i tot aixo ens portara a la visi6 general del territori, que

aquests municipis han de ser en el fons substituits per agrupaments de

municipis: de municipis de potencia demografica mes gran, de capacitat
econornica mes gran.

Aquest agrupament de municipis, repeteixo, es indispensable, es un pri
mer pas indispensable, per aixo hi ha la por que es manifestava aquest
rnati, una por que tot s'enfonsi en la divisi6 comarcal recentment aprova

da, que no es pugui arribar a consolidar, que no es consolidara si, previa
ment no es fa una reforma del municipi basic a Catalunya. Tots sabern,
xifres que s'han dit moltes vegades, que a Catalunya hi ha 35 municipis
de menys de 100 habitants, em sembla que n'he contat 35, i n'hi ha 102 que
tenen menys de 200 habitants; i n'hi ha 244 que tenen entre 200 i 500, etc.
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Si pensem en els municipis fins a 1.000 habitants, que representen el
58% dels municipis catalans i representen 1'1,6% de la poblaci6 de Cata
lunya, tots aquests municipis extraordinariament petits no poden exercir
amb eficacia les competencies que tenen. I no vull allargar-me mes en

aquest sector perque no «toea avui pen) crec que ho hem de tenir molt
present, com a telo de fons, sempre que volguem parlar del municipi i del
territori. Que poden fer aquests municipis, em pregunto, a favor dels seus

ciutadans, a part de representar-los politicament? Es que no es podra re

soldre aquest problema que impossibilita l'actuacio de gran part de Cata
lunya? Deia un dia el nostre president Pou, una frase amb que acabare
aquesta introducci6. Deia: «em costa molt d'adrnetre que el nostre pais
no pugui cornprendre, no pugui assimilar, no pugui solucionar aquest pro
blema i totes les consequencies que d'aquest problema es deriven». Repe
teixo que ara no tornare a parlar d'aquest tern a, tot i que realment es el
fonament on descansa tot l'edifici de les unitats territorials mes grans, es
a dir les regions de la Generalitat cap a una divisi6 regional.

Aquest mati he escoltat amb molta atenci6 totes les coses que s'han dit,
perque s'han formulat les bases del sentit cornu, era el sentit cornu ma

teix. Perque, per que les unitats de l'administraci6 territorial han de ser

necessariament mes grans que les de l'administracio local i quantes n'hi
ha d'haver?

Ami, quan el president Pou, em va demanar que vingues a explicar co

ses aqui em va dir «explica tot el que tu has escr it, 0 heu escrit en el vos

tre llibre, etc». Be, una mica es aixo: passa que despres del llibre, escrit
fa 7 6 8 anys, hi he anat pensat i, tots ho sabeu, he fet treballs ala Univer
sitat, he fet conferencies, he fet articles per ales revistes, etc.; per tant,
vull dir, que les coses que dire s6n pensades a partir de les coses que yam

escriure en el llibre.

Evidentment, fixem-nos be, cal parlar de la ciutat, perque la base esta
en la ciutat.

Deia molt be el professor Ribas i Piera, quan deia que la ciutat era la
base de l'organitzaci6 territorial, i deia que considerava que la ciutat po
dia considerar-se un agrupament d'entre uns 150 mil a 400 mil habitants,
tot i que mai no hi ha numeros magics. Recordeu aixo, amb que cornenco,
una afirmaci6 que ara fare, i que hauria de ser el final.

Si es considera la xifra de 400 mil habitants, i pens em que Catalunya
te un fet caracteristic, que es el fet metropolita en el qual gairebe s'arriba
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a la ratlla de 4 milions d'habitants, queden, si es consideren les agrupa
cions de 400 mil habitants, 4 unitats territorial que son ciutat, queden 4
ciutats de 400 mil habitants. Son ciutats, si es te en compte aquest sentit

nou de ciutat com llar d'interrelacions, com unitats heterogenies, en les

quals hi ha muntanyes i rius que corren i barreres que es poden salvar,
perque les barreres se salven. A part de l'area metropolitana de Barcelo

na, amb aquests 4 milions practicament d'habitants, queda poblacio per
fer 4 de les ciutats que avui ens deia Ribas i Piera, i que consti que no el
vull comprometre amb les meves apreciacions que en aquest moment son

meves. Per que volem nosaltres entitats grans? Primer, com hem dit abans,
per facilitar la descentralitzacio. Per si soles aquestes entitats territorials

grans no son garantia de descentralitzacio. El territori mai no es garantia
de descentralitzacio, el territori no descentralitza mai, ni centralitza. La

descentralitzacio, a part de ser una necessitat potser tecnica, depen d'una
volun tat politica, depen de la confianca que el qui govern a tingui amb el

qui es governat, es a dir, el ciutada, Jo diria, tambe, que la descentralitza

cio es l'exercici public de la humilitat i es el reconeixement politic de I'auto
limitacio i aixo, com deiern abans, no es pot descentralitzar en unitats

petites territorials com per exemple, per entendre'ns, de la grandaria de
la comarca, que no te capacitat per assumir, que no pot assumir les com

petencies que implica la descentralitzacio.

Les entitats territorials han de ser tarnbe grans per poder assegurar un

nivell optim de prestacio de serveis, sense un augment de la despesa. Per

tant, s'han de descentralitzar entitats capaces de gestionar les competen
cies, perque tingui recursos suficients, recursos humans, economics, tee

nics, d'esplai: perque no s'encareixi autornaticament, el servei, com

passaria si es parcel-les l'aplicacio del servei en entitats petites. 0 be si

el servei fos infrautilitzat. Perque, en el fons, i aixo aparentment sernblara
un contrasentit, han de ser grans perque siguin sentides i assumides pels
ciutadans com a prestadores de serveis. EI ciutada ha de saber que ha de
ser el que pot prestar el servei. Pensem que avui, a Catalunya, fora de l'area

metropolitana de Barcelona, hi ha gent que diu que aquesta distorsiona
el territori; jo crec que es una altra visio del territori, on el ciutada se sent

interpretat. On pot acudir a buscar un servei que no troba? On sap que
trobara el lleure, el metge, la cultura, I'esplai, la trobada? Ales ciutats que,
a nivell de Catalunya, aquesta petita patria de 32 mil quilornetres quadrats
i escassament 6 milions d'habitants, en aquesta etapa historica son les ciu

tats les que sent la gent com a aptes, son les ciutats d'un nivell de mes

de 100 mil habitants. I fora de l'area metropolitana de Barcelona, si pen
sem en les ciutats d'aproximadament 100 mil habitants, trobarem primer,
la ciutat de Girona i dic la ciutat de Girona no perque en el cens consti



54
«Vers unes arees d'administraci6 territorial de la Generalitat»

una mica mes de 65 mil habitants sino en la ciutat de Girona que s'esten
des d'Aiguaviva a Sant Marti i des de Sant Gregori, a Llambilles, aquesta
es la ciutat de debe de Girona, la ciutat on hi ha unes relacions diaries
i una vida, i on la regie mes gran de Girona se sent interpretada. Aquesta
ciutat «de debo» de Girona passa lleugerament dels 100 mil habitants.

I el mateix argument es pot dir de Lleida, que va des de Vilanova de Se

gre 0 de Montoliu fins a Corvins, etc. I d'aquesta manera, Lleida te uns

125 0 126 mil habitants. I Manresa, ad no entro en problemes de capitali
tat, tarnbe te en el cens, aproximadament com Girona, uns 65 066 mil ha
bitants, Manresa pero te 89 0 90 mil habitants, perque hi ha Navarcles,
Sant Fruitos, Sant Joan de Torruella, Santpedor. Es aixo la ciutat «de de
bo» de Manresa. Ja es tenen Girona, Lleida i Manresa, i una ciutat molt

cornplexa, discontinua, una mica heterogenia que es la ciutat que anome

nariern la ciutat de Reus-Tarragona 0 de Tarragona-Reus, amb Constanti,
evidentment, la Pobla de Mafurnet, Castellvell i el Morell... Aquesta ciutat

que ja te 197 mil habitants. Aquests quatre nuclis son els unics centres

de rnes de 100 mil habitants que existeixen avui a Catalunya i, ames, l'area

metropolitana de Barcelona. Son els centres, no vull parlar de capitals,
encara, on se senten realment representades les poblacions de Catalunya
i que son senti des per elles.

Fixem-nos que d'una manera no matematica, ni com si fos de ciencia

exacta, ens han sortit les ciutats de que parlava en Ribas i Piera aquest
mati, quatre ciutats, a part de I'area metropolitana de Barcelona. Aques
tes son, per cornencar, les ciutats reals de Catalunya, i les que han de ser

centre de les unitats de govern de la Generalitat dels limits de les regions
i de la necessitat de la logica.

lara parlarem del problema dels limits, que es el menys important.

EI problema es de vivencia, de sentir, d'assumir una realitat; no es un

problema de limits. No es tracta exactament, de fer la ratlla rnes 0 menys

gruixuda; tot es mes complexe que el problema del limit. No es un proble
ma de l inies sino de pertinenca d'arees que poden esser grans. EI Sol so

nes, per exemple, d'on es? de l'area de Lleida 0 de I'area de Manresa? I
els de Manresa opinen i veuen molt clar que es de I'area de Manresa, cosa

que no creuen ni veuen els de Lleida. 0, per exernple, Santa Coloma de Que
ralt, es de la Conca de Barbera, per tant de l'area datraccio de Tarragona
Reus, 0 es d'Igualada? I on es troba Igualada? Em preguntaven un dia, en

un to una mica de facecia en un acte similar a aquest, em preguntaven,
a Igualada: i tu com definiries la comarca d'Igualada? I responia tarnbe
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amb to de facecia que Anoia te una realitat ben clara: es el terri tori que
un cop s'ha fet la divisio territorial ben feta no saps on encabir. Perque
es un territori que no se sap on ha d'anar, es un territori frontera, es un

territori que jo posaria a l'area de Barcelona, i els de Manresa diuen que
ha d'anar a Manresa, i que alguns han proposat d'unir a la Segarra i al
Solsones per fer una regie ben estranya. VuH dir, que amb Igualada si que
hi hauria problemes dificils. I ja que estern a Girona parlem del Ripolles.
Es realment part de Girona, part de I'area organitzada per Girona? Jo crec

que si, pen) hi ha molta gent que creu que no i creu que hauria d'anar

a la regie de Vic. EI que passa es que la regie de Vic es una altra questio
de la qual ja parlarem tambe mes endavant, potser.

Fixem-nos, doncs, que no es un problema de limits, sino un problema
de logica. Es un problema de vivencies, pero tambe es de logica. I el pri
mer punt que es planteja, quan die un problema de logica, es pensar que
estern discutin sobre si creem 0 no unes determinades entitats i es pot dur

que es il-logica aquesta discussio que estern fern, perque estern pensant
d'inventar el que ja esta inventat; i inventar el que ja esta inventat a mi

em sembla que, com a minim, es absurd. La logica te els seus imperatius
tot i que ara, aci, podem deixar-nos endur per digressions. Deien aquest
mati, com es diu des de fa 150 anys, mal de les provincies. Tots estern con

vencuts que les provincies son dolentes, i fins i tot potser trobariem gent

que diria que son possiblement les entitats territorials que han impedit
que Catalunya evolucioni i, que per la seva culpa ara tenim Catalunya a

un nivell com el que teniern a la mort de Ferran sete, i no hi ha hagut ni

revolucio industrial, ni canvis notables. Jo no die que aquests canvis s'ha

gin fet gracies ales provincies, pero resulta que hi ha qui diu que la pro
vincia es un disbarat i una calami tat nacional i, en canvi tot el moviment

nacional i nacionalista catala ha nascut precisament perque hi havia pro

vincies, i ha nascut i ha crescut malgrat haver-hi provincies, Ara tots anem

a lluitar contra les provincies. Les provincies, diuen, son el centralisme,
i aixo si que m'atreveixo a dir que no es veritat, perque el que es centralis

ta es la politica que es fa des d'alla on hi hagi el govern central, des de

Madrid i des del Mulhacen des d'alla on sigui, m'es igual. EI centralisme

es una voluntat politica, com deiern abans.

Pero estern a punt de lluitar per la supressio de les provincies, per a con

tinuacio, crear-ne de noyes, pero les anomenarem amb un altre nom. Deien

aquest mati que els agrada mes el nom de vegueries. Jo die que es igual.
Quan aquest mati se'n parlava es deia que la provincia es una cosa i la

vegueria una altra. De la definicio de vegueries s'han dit una serie de co

ses. Es deia que hi hauria un delegat de la Generalitat, delegat 0 el nom
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que fos, i que la vegueria sera l'instrument de descentralitzaci6 de la Ge
neralitat; que hi hauran unes delegacions dels serveis i se'ls donara fins
i tot poder de decisi6, etc. Es feia, traduint-ho al nostre idioma, una mica
la definici6 de la provincia. Jo diria que si la vegueria ha de ser aixo, ales
hores ja tenim la provincia. Si nomes es canvien els noms succeira allo
que passava (i aixo ho deu saber molt be Nel-le) en temps de la guerra quan
no es parlava mai de la provincia de Girona, sin6 que es parlava de <des co

marques que formen I'antiga provincia de Girona»: I ja no es tenia la pro
vincia de Girona i quedava molt be. Be, doncs, cal nomes canviar el nom?

La provincia es un instrument de centralisme sempre que hi hagi una

voluntat politica centralitzadora. Voluntat politica centralitzadora de la
qual tos els catalans en som contraris. Pero tots hi hauriem de ser contra

ris es faci alla on es facio I em sembla que jo tine molt dar, que si la pro
vincia es l'entitat territorial d'administraci6 periferica, sigui quin sigui
el nom que se li vulgui donar, amb un representant del poder, es un ins
trument, per definici6, de reforcament del poder; i el poder, sense fer tam

poe ara massa teories filosofiques. es el que hauriem d'intentar limitar,
per assajar d'anar creant una societat realment mes justa. Reforcar un po
der que esta per sobre del ciutada i que es I'interpret dels ciutadans es
arribar a crear una especie de jacobinsme, en l'idioma que sigui, en fran
ces, 0 en castella, en catala, en portugues, en italia 0 en l'idioma que sigui
sobre uns drets de l'administraci6 local.

Pero es deia tarnbe, aquest mati, que avui la provincia a mes ames d'un
organ del poder central es una altra cosa, que tambe crec que hem de te

nir present quan pensem en les futures regions de Catalunya. Es un organ
d'administraci6 global, pero jo diria que, a mes ames, es un organ territo
rial d'administracio local amb una autoritat d'origen diferent de la del go
vernador civil que ha nomenat el Ministre de la Governaci6 0 qui sigui
traduint-lo a l'idioma que vulgueu. Es un organ, una entitat territorial, amb
un organ elegit; un organ elegit en una elecci6 de segon grau, pero es un

organ elegit i jo si conegues algun president de la Diputaci6, que no conec

per fer-li preguntes en confianca, li preguntaria: Sr. president, voste, en

l'exercici del seu carrec, de qui se sent mes agent, del govern central de
Madrid 0 representant dels alcaldes i regidors que I'han elegit? No saber
aixo es una cosa que m'intranquil-litza i m'agradaria saber-ne la resposta.
Fixem-nos be: hem de buscar un organisme (i ara aqui entrem en el detall
d'avui), un organisme que en una entitat territorial mes gran que el muni
cipi, mes gran que l'agrupacio de municipis de les quals jo par lava abans,
tingui unes funcions de tipus supletori de l'administraci6 local. I que esti
guin, aquest mati se'n parlava, a mig cami entre el Govern centra), el nos-
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tre govern central i el municipio Jo diria entre el govern central i els nous

municipis, aquest agrupament de municipis que haurien d'existir perque
la cosa funciones.

Quantes unitats d'aquestes caben a Catalunya? S'ha dit darrerament que
mai han de ser menys de cinc. Jo diria gairebe la mateixa frase amb una

petit a diferencia: mai haurien de ser rnes de cine i a veure de quina mane

ra s'han d'adaptar i coordinar aquestes entitats amb la Generalitat iamb

els agrupaments de municipis. Ara es buidara, el dia que sigui, de compe
tencies les Diputacions: on passaran aquestes competencies? La majoria
em sembla que aniran a parar a la Generalitat; algunes, molt poques, ani

ran a parar als municipis . Municipis que hem dit que no poden efectuar

les competencies que tenen. I no hi es per demes, mentre no es faci una

reforma total. I quan estigui feta la reforma total dels rnunicipis, tarnbe

caldra un organisme per coordinar la seva actuaci6. S6n aquestes entitats

territorials (mai mes de cine) en que conviuran les funcions d'actuacio pe
riferica i les supletories de I'actuacio dels municipis.

Per tant, el problema no es de limits, encara que te una gran importan
cia i tampoc es un problema de capital. Perque, primer, aquestes entitats

territorials poden delegar una part dels seus serveis alla on faci falta, ja
que les capitals no s6n ciutats administratives que consten en el nomen

clator, sin6 que s6n entitats viscudes, centre de comunitats de vida on

s'ajunten les tendencies, on coincideixen les tendencies vives dels ciuta

dans. Pero, per damunt de tot, i en aixo no insistire mes, hi ha un proble
ma basic, fonamental, primer, que es el de la reforma del municipio Aquest
mati, un dels oradors que parlava de I'actuacio de la gent ha dit, i perdo
neu que la llegeixi perque m'ha agradat, una frase i la cit are exacta, par

lant d'uns casos comcrets, «i aixo passa en una cosa que en diuen Baix

Besos». Aixo s'ha dit aquest mati. Jo die que no existeix «una cosa que
en diuen Baix Besos»: existeix «el Baix Besos»: tarnbe podriem parlar del

«Baix Llobregat» on, segons diuen els mateixos alcaldes del Baix Llobre

gat a un numero de la Revista Arrel, hi ha 5 «baixos llobregats» sense comp
tar aquell Montserrati del qual l'altre dia en parlava el diari.

Reformes i realitats d'avui

Hem d'anar cap a aquesta reforma basica del municipi i despres d'aques
ta reforma basica trobarem que aquests municipis grans, amb una impor
tant potencia humana, economica, territorial, d'espai (aixo es molt

important) podran arribar a constituir realment els centres de poder
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d'aquestes entitats territorials, si existeix la volun tat politica de descen
tralitzar i de fer-he, si existeix una confianca en el poble, si existeix un

reconeixement del paper de l'administracio que permetria, i perrneteu-me
aquesta frase, la que permetria arribar a una societat on el govern dels
homes pogues ser substituit per I'administracio de les coses.

Aixo es, en general, el que jo tenia ganes de dir i acabar amb un exern

pie que podria explicar una mica tot aixo, Com que estern a Girona m'agra
daria parlar un moment, poe, perque d'aixo en parlara despres el batlle
Nadal, del que jo interpreto que podria ser aquesta reforma en l'area de
I'administracio territorial de Girona. Ad, ara em remeto, una altra vega
da, al llibre que vam publicar. Hi ha resultats, segons el llibre aquest, que
han estat confirmats per una serie de treballs posteriors publicats. Apa
reix una unitat territorial molt clara a Catalunya que te per centre la ciu
tat de Girona, Girona en aquest sentit ampli que he assenyalat; no hi ha
absolutament cap altre centre urba ni area urbana de la regia de Girona

que hagi crescut -per exemple-, amb tot el que aixo representa millora
de condicions de vida, de millora a cultural, economica, etc, tan com la
ciutat real de Girona. Des de I'any 1936 a I'any 1986 la seva poblacio ha
augmentat mes del 550%. A tota I'area de Girona, la regia realment de Gi
rona, ha augmentat nornes un 44% i tot Catalunya des de l'any 1936 al1986
ha augmentat un 104%. Tot aixo, vull dir, te una gran repercussio, evident
ment. Ad hi ha un gran grup de professors de Geografia que em poden
rectificar. Potser m'equivoco, pero, no oblidem que Vidal de la Blache, el

patriarca fundador de la geografia d'aquest segle, deia que la regia era

fruit de les vies de cornunicacio i dels fets administratius. Aixo ho deia
Vidal de la Blanche; jo ho vaig buscar i ho vaig trobar. Pero buscava que
digues una cosa que no diu: la regia es fruit de les vies de cornunicacio
i dels fets administratius a tot arreu, menys a Catalunya. I Vidal de la Bla
che no ho va dir. Aleshores, es pot suposar que Catalunya tarnbe entra din
tre d'aquesta definicio. Passa ja un segle i mig d'un fet administratiu
important, que es la creacio de les provincies. Un segle i mig, per tant, amb
unes consequencies d'efecte territorial molt clares, que han creat unes con

dicions d'afirrnacio de les capitals provincials, no nornes perque hi hagi
els serveis administratius, sino perque com que hi ha serveis adrninistra
tius tambe concentren la xarxa de carreteres, tarnbe hi ha delegacions de
moltes empreses, perque hi ha tots aquests problemes derivats d'uns fets
de polaritzacio, etc.

Aleshores, previament, hem d'arreglar el problema municipal, que es
el problema basic i fonamental. Arreglar-Io ens obliga a trencar amb les
rutines, ens obliga a trencar amb els habits mentals, pero s'ha de fer. I
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despres tindriem aquestes unitats intermedies entre aquests municipis
grans i el govern de la Generalitat, unitats interrnedies que han de ser els

organs de descentralitzacio de la Generalitat i els organs supletoris d'aque
lles coses que els municipis grans no puguin fer. Lles comarques, on ens

queden? Avui hem dit i hem acabat aquest mati dient, sempre ens surten

les comarques! Dones, i les comarques? Les comarques, a mes ames d'om

plir tot l'apendix 0 l'annex de la Llei del mes d'abril de fa GOS anys, servi

rien, com els centres d'identificacio amb el terri tori, com el centre de vida

mes constant, com l'aglutinant dels diferents municipis grossos que tin

guin necessitats i ganes de fer-ho, sense competencies, potser sense cap

poder de tipus administratiu. Si no es aixi passara el que el president Pu

jol no volia i que era que no sortis una divisio que encaris I'administracio.

La comarca ens acabara encarint i no resolent els problemes diaris. Els

problemes diaris s'han de resoldre en els municipis i els que no es puguin
resoldre en els municipis, ala Generalitat perque Catalunya es un pais molt

petit. Evidentment, si es parla d'un eix transversal aixo no afecta a Giro

na; evidentment que aixo no afecta a Calaf. Aixo afecta tot Catalunya. I

aixo podriem dir-ho tarnbe de la recollida d'aigues de no se on; ide la ere

mada d'escombreries de no se on mes: el que depassa I'ambit municipal
afecta tot Catalunya. Busquem mes exemples. Leix del Llobreat, els tunels

del Cadi-Moixero, etc, aixo afecta els interessos i no solament els interes

sos sino la vida de tot Catalunya. No es un problema del Bergueda, es un

problema de tot Catalunya. I Catalunya es la Generalitat, pero la Generali

tat no es, nomes, una oficina al canto muntanya de la placa de Sant Jaume

des d'on, tecnicament, podria prendre totes les decisions. Del que es trac

ta, pero, es d'apropar l'Administracio als ciutadans, que el ciutada pugui
veure, fins i tot, I'adrninistracio central com funciona; i d'aquesta manera

creariem, em fa I'efecte, municipis grans, entitats d'administracio territo

rial i un govern de Catalunya amb una estructura basada en la realitat,
adaptables ales transformacions i que no encariria els pressupostos ni

les economies dels ciutadans. Em fa l'efecte que d'aquesta manera, «rnai

rnes de cine» tindriem un organisme que podria funcionar i que faria una

Catalunya una mica rnes raonable. Gracies.




